

Nowe przepisy

Przegląd Dzienników Ustaw z 2020 r. od poz. 1000 do poz. 1183

The Review of Journals of Laws of 2020 from item 1000 to 1183

Prawo pracy

Rozporządzenie Ministra Sprawiedliwości z 9 czerwca 2020 r. w sprawie wysokości stawek wynagrodzenia zasadniczego kierowników opiniodawczych zespołów sądowych specjalistów i specjalistów wchodzących w skład tych zespołów (poz. 1042)

Rozporządzenie zostało wydane na podstawie art. 13 ust. 3 ustawy z 5 sierpnia 2015 r. o opiniodawczych zespołach sądowych specjalistów (DzU z 2018 r. poz. 708). Określa wysokość stawek wynagrodzenia zasadniczego kierowników opiniodawczych zespołów sądowych specjalistów i specjalistów wchodzących w skład tych zespołów i ma zastosowanie do wynagrodzeń zasadniczych od 1 stycznia 2020 r. Zastępuje rozporządzenie Ministra Sprawiedliwości z 18 czerwca 2019 r. w sprawie wysokości stawek wynagrodzenia zasadniczego kierowników opiniodawczych zespołów sądowych specjalistów i specjalistów wchodzących w skład tych zespołów (DzU poz. 1178).

Rozporządzenie weszło w życie 16 czerwca 2020 r.

Rozporządzenie Ministra Sprawiedliwości z 9 czerwca 2020 r. w sprawie wynagrodzenia zasadniczego asystentów sędziów (poz. 1044)

Rozporządzenie zostało wydane na podstawie art. 155 § 6 ustawy z 27 lipca 2001 r. — Prawo o ustroju sądów powszechnych (DzU z 2020 r. poz. 365 ze zm.). Określa wysokość wynagrodzenia zasadniczego asystentów sędziów w sądach powszechnych. Znajduje zastosowanie do wynagrodzeń zasadniczych od 1 stycznia 2020 r. Zastępuje rozporządzenie Ministra Sprawiedliwości z 24 kwietnia 2019 r. w sprawie wynagrodzenia zasadniczego asystentów sędziów (DzU poz. 826).

Rozporządzenie weszło w życie 30 czerwca 2020 r.

Rozporządzenie Ministra Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej z 24 czerwca 2020 r. zmieniające rozporządzenie w sprawie warunków wynagradzania za pracę i przyznawania innych świadczeń związanych z pracą dla pracowników niebędących nauczycielami, zatrudnionych w szkołach i placówkach oświatowych prowadzonych przez organy administracji rządowej oraz w niektórych innych jednostkach organizacyjnych (poz. 1099)

Rozporządzenie zostało wydane na podstawie art. 77³ § 1 ustawy z 26 czerwca 1974 r. — Kodeks pracy (DzU z 2019 r. poz. 1040 ze zm.). Zmienia załącznik nr 1 do rozporządzenia Ministra Pracy i Polityki Społecznej z 30 kwietnia 2008 r. w sprawie warunków wynagradzania za pracę i przyznawania innych świadczeń związanych z pracą dla pracowników niebędących nauczycielami, zatrudnionych w szkołach i placówkach oświatowych prowadzonych przez organy administracji rządowej oraz w niektórych innych jednostkach organizacyjnych (DzU z 2019 r.

poz. 418 ze zm.). Miesięczne stawki wynagrodzenia zasadniczego określone w tym załączniku stosuje się do wynagrodzeń należnych od 1 stycznia 2020 r.

Rozporządzenie weszło w życie 26 czerwca 2020 r.

Rozporządzenie Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi z 18 czerwca 2020 r. zmieniające rozporządzenie w sprawie zasad wynagradzania pracowników Centralnego Ośrodka Badania Odmian Roślin Uprawnych oraz przyznawania innych świadczeń związanych z pracą (poz. 1116)

Rozporządzenie zostało wydane na podstawie art. 15 ust. 2 ustawy z 25 listopada 2010 r. o Centralnym Ośrodku Badania Odmian Roślin Uprawnych (DzU z 2017 r. poz. 2109). Zmienia załącznik nr 1 do rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi z 24 grudnia 2010 r. w sprawie zasad wynagradzania pracowników Centralnego Ośrodka Badania Odmian Roślin Uprawnych oraz przyznawania innych świadczeń związanych z pracą (DzU poz. 1739 ze zm.). Miesięczne stawki wynagrodzenia zasadniczego określone w tym załączniku mają zastosowanie do wynagrodzeń należnych od 1 stycznia 2020 r.

Rozporządzenie weszło w życie 27 czerwca 2020 r.

Rozporządzenie Rady Ministrów z 26 czerwca 2020 r. zmieniające rozporządzenie w sprawie zasad wynagradzania pracowników niebędących członkami korpusu służby cywilnej zatrudnionych w urządach administracji rządowej i pracowników innych jednostek (poz. 1120)

Rozporządzenie zostało wydane na podstawie art. 21 ust. 3, art. 22 ust. 2, art. 23 ust. 2, art. 24 ust. 2 w związku z art. 43 ust. 1 i 2, art. 44, art. 46 i art. 53 ust. 3 ustawy z 16 września 1982 r. o pracownikach urzędów państwowych (DzU z 2020 r. poz. 537). Zmienia tabelę E w załączniku nr 1 oraz tabelę XI w załączniku nr 3 do rozporządzenia Rady Ministrów z 2 lutego 2010 r. w sprawie zasad wynagradzania pracowników niebędących członkami korpusu służby cywilnej zatrudnionych w urządach administracji rządowej i pracowników innych jednostek (DzU poz. 134 ze zm.). Rozporządzenie przewiduje, że pracownik, który nie spełnia wymagań kwalifikacyjnych przewidzianych dla stanowiska zajmowanego przez niego w dniu wejścia w życie tego rozporządzenia, może być nadal zatrudniony na tym stanowisku.

Rozporządzenie weszło w życie 27 czerwca 2020 r.

Rozporządzenie Ministra Zdrowia z 26 czerwca 2020 r. w sprawie wysokości zasadniczego wynagrodzenia miesięcznego lekarzy i lekarzy dentyistów odbywających specjalizację w ramach rezydentury (poz. 1134)

Rozporządzenie zostało wydane na podstawie art. 16j ust. 5 ustawy z 5 grudnia 1996 r. o zawodach lekarza i le-

karza dentysty (DzU z 2020 r. poz. 514 ze zm.). Określa wysokość zasadniczego wynagrodzenia miesięcznego lekarza i lekarza dentysty odbywającego specjalizację w ramach rezydentury. Zastępuje rozporządzenie Ministra Zdrowia z 6 września 2018 r. w sprawie wysokości zasadniczego wynagrodzenia miesięcznego lekarzy i lekarzy dentystów odbywających specjalizację w ramach rezydentury (DzU poz. 1737 ze zm.).

Rozporządzenie weszło w życie 1 lipca 2020 r.

Rozporządzenie Ministra Nauki i Szkolnictwa Wyższego z 24 czerwca 2020 r. zmieniające rozporządzenie w sprawie warunków wynagradzania pracowników pomocniczych jednostek naukowych i innych jednostek organizacyjnych Polskiej Akademii Nauk (poz. 1146)

Rozporządzenie zostało wydane na podstawie art. 105 ustawy z 30 kwietnia 2010 r. o Polskiej Akademii Nauk (DzU z 2019 r. poz. 1183 ze zm.). Zmienia załącznik nr 1 do rozporządzenia Ministra Nauki i Szkolnictwa Wyższego z 1 marca 2011 r. w sprawie warunków wynagradzania pracowników pomocniczych jednostek naukowych i innych jednostek organizacyjnych Polskiej Akademii Nauk (DzU z 2014 r. poz. 1488 ze zm.), określający tabelę maksymalnych miesięcznych stawek wynagrodzenia zasadniczego.

Rozporządzenie weszło w życie 1 lipca 2020 r. z mocą obowiązującą od 1 stycznia 2020 r.

Rozporządzenie Ministra Sprawiedliwości z 17 czerwca 2020 r. zmieniające rozporządzenie w sprawie stanowisk i szczegółowych zasad wynagradzania urzędników i innych pracowników sądów i prokuratury oraz odbywania stażu urzędniczego (poz. 1170)

Rozporządzenie zostało wydane na podstawie art. 14 ust. 1 ustawy z 18 grudnia 1998 r. o pracownikach sądów i prokuratury (DzU z 2018 r. poz. 577). Zmienia załącznik nr 3 do rozporządzenia Ministra Sprawiedliwości z 3 marca 2017 r. w sprawie stanowisk i szczegółowych zasad wynagradzania urzędników i innych pracowników sądów i prokuratury oraz odbywania stażu urzędniczego (DzU poz. 485 ze zm.).

Zmienione przepisy stosuje się do wynagrodzeń zasadniczych przysługujących urzędnikom i innym pracownikom sądów i prokuratury należnych od 1 stycznia 2020 r.

Rozporządzenie weszło w życie 16 lipca 2020 r.

Obwieszczenie Marszałka Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej z 29 maja 2020 r. w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu ustawy o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie (poz. 1057)

Obwieszczenie Marszałka Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej z 4 czerwca 2020 r. w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu ustawy o zakładowym funduszu świadczeń socjalnych (poz. 1070)

Obwieszczenie Ministra Edukacji Narodowej z 28 maja 2020 r. w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu

rozporządzenia Ministra Edukacji Narodowej i Sportu w sprawie bezpieczeństwa i higieny w publicznych i niepublicznych szkołach i placówkach (poz. 1166)

Zabezpieczenie społeczne

Ustawa z 5 czerwca 2020 r. o zmianie ustawy o podatku dochodowym od osób fizycznych, ustawy o podatku dochodowym od osób prawnych, ustawy o zryczałtowanym podatku dochodowym od niektórych przychodów osiąganych przez osoby fizyczne oraz niektórych innych ustaw (poz. 1065)

Ustawa zmienia m.in. art. 104 ust. 1 pkt 3 ustawy z 20 kwietnia 2004 r. o promocji zatrudnienia i instytucjach rynku pracy (DzU z 2019 r. poz. 1482 ze zm.), który określa katalog osób podlegających ubezpieczeniom emerytalnemu i rentowemu lub zaopatrzeniu emerytalnemu, co do których wyłączono obowiązek odprowadzania składki na Fundusz Pracy. Zmiana polega na rozszerzeniu katalogu tych osób o doktorantów z tytułu otrzymanego stypendium doktoranckiego, o którym mowa w art. 209 ust. 1 ustawy z 20 lipca 2018 r. Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce (DzU z 2020 r. poz. 85 ze zm.).

Omawiana zmiana weszła w życie 1 lipca 2020 r.

Ustawa z 19 czerwca 2020 r. o dodatku solidarnościowym przyznawanym w celu przeciwdziałania negatywnym skutkom COVID-19 (poz. 1068)

Ustawa określa warunki nabywania prawa, wysokość, tryb przyznawania oraz zasady wypłacania i finansowania dodatku solidarnościowego. Celem dodatku jest wsparcie finansowe osób, które straciły źródło przychodu ze względu na sytuację gospodarczą spowodowaną kryzysem wywołanym COVID-19.

Dodatek przysługuje osobom mającym miejsce zamieszkania na terytorium Rzeczypospolitej Polskiej, które jednocześnie są albo obywatelami Rzeczypospolitej Polskiej, albo obywatelami państw członkowskich Unii Europejskiej, państw członkowskich Europejskiego Porozumienia o Wolnym Handlu (EFTA) — stron umowy o Europejskim Obszarze Gospodarczym lub Konfederacji Szwajcarskiej, albo cudzoziemcami przebywającymi na terytorium RP, o których mowa w art. 1 ust. 3 pkt 2 lit. d–g, ha, i, j, l oraz pkt. 3 i 4 ustawy z 20 kwietnia 2004 r. o promocji zatrudnienia i instytucjach rynku pracy (DzU z 2019 r. poz. 1482 ze zm.). Warunkiem nabycia prawa do dodatku solidarnościowego jest także podleganie w 2020 r. ubezpieczeniom społecznym z tytułu stosunku pracy na podstawie ustawy z 13 października 1998 r. o systemie ubezpieczeń społecznych (DzU z 2020 r. poz. 266 ze zm.) przez łączny okres co najmniej 60 dni oraz rozwiązanie umowy o pracę za wypowiedzeniem przez pracodawcę po 15 marca 2020 r. albo rozwiązanie umowy o pracę po 15 marca 2020 r. z upływem czasu, na który umowa ta była zawarta. Ponadto warunkiem wypłaty dodatku solidarnościowego jest niepodleganie ubezpieczeniom społecznym na podstawie ustawy z 13 października 1998 r. o systemie ubezpieczeń społecznych, ubezpieczeniu społecznemu

rolników na podstawie ustawy z 20 grudnia 1990 r. o ubezpieczeniu społecznym rolników (DzU z 2020 r. poz. 174 ze zm.) lub obowiązkowi ubezpieczenia zdrowotnego na podstawie ustawy z 27 sierpnia 2004 r. o świadczeniach opieki zdrowotnej finansowanych ze środków publicznych (DzU z 2019 r. poz. 1373 ze zm.). Ustawa określa również relację pomiędzy nabyciem prawa i pobieraniem dodatku solidarnościowego a statusem bezrobotnego oraz prawem do zasiłku dla bezrobotnych lub stypendium, o których mowa w ustawie z 20 kwietnia 2004 r. o promocji zatrudnienia i instytucjach rynku pracy.

Omawiana ustawa zmienia również ustawę z 20 kwietnia 2004 r. o promocji zatrudnienia i instytucjach rynku pracy, tj.: 1) art. 71 ust. 2, określający okresy uwzględniane do okresu 365 dni, o którym mowa w art. 71 ust. 1 pkt 2 ustawy, oraz 2) art. 72 ust. 1, określający wysokość zasiłku dla bezrobotnych — który wchodzi w życie 1 września 2020 r.

Ustawa weszła w życie 21 czerwca 2020 r., z wyjątkiem art. 15 pkt 2 i art. 16, które wchodzi w życie 1 września 2020 r.

Rozporządzenie Rady Ministrów z 25 czerwca 2020 r. w sprawie określenia dłuższego okresu pobierania dodatkowego zasiłku opiekuńczego w celu przeciwdziałania COVID-19 (poz. 1108)

Rozporządzenie zostało wydane na podstawie art. 4 ust. 3 ustawy z 2 marca 2020 r. o szczególnych rozwiązaniach związanych z zapobieganiem, przeciwdziałaniem i zwalczaniem COVID-19, innych chorób zakaźnych oraz wywołanych nimi sytuacji kryzysowych (DzU poz. 374 ze zm.). Omawiane rozporządzenie stanowi, że dodatkowy

zasiłek opiekuńczy, o którym mowa w art. 4 ust. 1–1d ww. ustawy z 2 marca 2020 r., przysługuje nie dłużej niż do 12 lipca 2020 r.

Rozporządzenie obowiązuje od 29 czerwca 2020 r.

Rozporządzenie Rady Ministrów z 25 czerwca 2020 r. w sprawie określenia dłuższego okresu pobierania zasiłku opiekuńczego w celu przeciwdziałania COVID-19 (poz. 1109)

Rozporządzenie zostało wydane na podstawie art. 4a ust. 7 ustawy z 2 marca 2020 r. o szczególnych rozwiązaniach związanych z zapobieganiem, przeciwdziałaniem i zwalczaniem COVID-19, innych chorób zakaźnych oraz wywołanych nimi sytuacji kryzysowych (DzU poz. 374 ze zm.). Zgodnie z omawianym rozporządzeniem zasiłek opiekuńczy, o którym mowa w art. 4a ust. 1 i 1a ww. ustawy z 2 marca 2020 r., przysługuje do 12 lipca 2020 r.

Rozporządzenie obowiązuje od 29 czerwca 2020 r.

Obwieszczenie Ministra Spraw Wewnętrznych i Administracji z 15 czerwca 2020 r. w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu rozporządzenia Ministra Spraw Wewnętrznych i Administracji w sprawie przekazywania do Zakładu Ubezpieczeń Społecznych składek na ubezpieczenia emerytalne i rentowe funkcjonariusza Straży Granicznej (poz. 1129)

Dr Agnieszka Zwolińska

Uniwersytet Warszawski

ORCID: 0000-0002-8369-3089

e-mail: a.zwolinska@wpia.uw.edu.pl

Labour and Social Security Journal

Praca i Zabezpieczenie Społeczne

www.pizs.pl www.pwe.com.pl

ZNAJDZIESZ NAS TU

www.pizs.pl

tel. 795 145 873

ul. Podwale 17

00-252 Warszawa

